
ce bydlení v "kompaktním městě" i v před-
městských domečkových čtvrtích. 

Koncepce "otevřených staveb" vychází z
těchto požadavků a rozlišuje několik úrovní
domu z hlediska jejich žádoucí trvanlivosti či
naopak časové frekvence žádoucích změn.
Zatímco životnost "fixních" součástí má být
co nejdelší a rozhodování o změnách v nich
musí podléhat řadě formálních procedur i
méně formálních dohadování, jsou
rozhodování o "výplňových" částech v co
největší míře ponechávána uživatelům - rod-
inám nebo jednotlivcům. V této souvislosti
předvedl pan Karel Dekker z Nizozemí přík-
lad regenerace domů na sídlišti Voorburg,
kde koncepce "otevřených staveb" umožnila
zcela individuální přístup k vnitřním
úpravám podle finančních možností a zájmu
jednotlivých nájemníků. Bytová asociace
jako majitel nájemníkům zaručuje, že celá

přestavba bytů podle gusta nájemníků včetně
výměny instalací trvá nanejvýše10 dnů a
neobtěžuje jejich sousedy. Při vyhodnocení
první fáze realizace se ukázalo, že nakonec
do regenerace vložili jinak nepříliš bohatí ná-
jemníci v úhrnu více vlastních prostředků,
nežli byla původní představa bytové asoci-
ace, kterou nájemníci považovali za příliš
drahou. To se projeví i ve výši nového ná-
jemného: navýšení z titulu "společné části"
regenerace, tj. výměny instalací, opravy
fasád a balkónů, je v průměru poloviční
oproti navýšení vyvolanému individuálními
přáními nájemníků - například nové obklady
a zařízení koupelny, nová kuchyňská linka.
Investice ze strany vlastníka domů (ob-
vodové pláště, instalace, okna, balkóny) má
očekávanou dobu návratnosti 7 let, vzhledem
k tomu, že se podařilo obsadit i dosud prázd-
né byty. 

Koncepce "otevřených staveb" odpovídá
novým podmínkám na trhu bydlení, kde ná-
jemník či družstevník přestává být pasivním
"uživatelem" a stává se stále náročnějším
zákazníkem. To se stále více týká i
neziskového a sociálního sektoru bydlení. I zde
totiž sílí konkurence mezi jednotlivými posky-
tovateli, mezi různými částmi měst a regionů. 

Pokud se toto někomu zdá příliš
vzdálené naší realitě, doporučuji povšim-
nout si zkušenosti zemí bývalé NDR. Zatím-
co přes deseti lety byla velká města NDR
sužována všeobecnou bytovou nouzí, dnes
uvidíte ve východoněmeckých městech
spoustu oken bez záclon, za nimiž jsou
prázdné byty - ty, které neobstály v tržním
usilování o zákazníka. 

Písemné materiály konference jsou
k dispozici u autora informace. 

Karel Maier

MEZINÁRODNÍ URBANISTICKÉ SYMPOSIUM ZAMĚŘENÉ NA ŽIVOTNÍ
PROSTŘEDÍ VE MĚSTECH (IUPEA URBAN ENVIRONMENTAL
PLANNING  - POLICIES, INSTRUMENTS AND METHODS)
Univerzita v Pretorii, Department of Town and Regional Planning, JAR

Mezinárodní urbanistická asociace -
IUPEA - International Urban Planning and
Environment Association je nezisková orga-
nizace, jejímž cílem je zlepšování kvality
životního prostředí v městských regionech,
zejména tam, kde jsou náročná využití
území, například v hustě obydlených
oblastech. To se týká všech měst a aglomer-
ací, důležitost se zvyšuje s rostoucí velikostí
města a zvyšující hustotou obyvatelstva. Or-
ganizace má sídlo v nizozemském Gronin-
gen, předsedou je profesor urbanismu Don-
ald Miller z Univerzity Washington a
místo-předsedou profesor urbanismu Gert
de Roo z univerzity v Groningen v Holand-
sku. Vzrůstající zájem o způsoby integrace
urbanistického plánování s ochranou život-
ního prostředí je vidět i v počtu členských
zemí, který se zvýšil na 33. Asociace pořá-
dala již dvě symposia - v roce 1994 na uni-
verzitě v Seattlu ve Spojených státech a v
roce 1997 na univerzitě v Groningen v
Holandsku. Třetí symposium se konalo 5. -
9. dubna na univerzitě v Pretorii v Jižní
Africe. Konalo se pod titulkem "Životní
prostředí a podmínky urbanistického rozvo-
je: příležitost nebo hrozba rozvoje?" Předse-
dou řídícího výboru byl Dr. Hennie Neeth-

ling, místopředsedou profesor urbanismu
Sakkie Badenhorst, oba z Pretorie.

Sympozium se zaměřilo na vztah mezi
potřebami urbánního rozvoje na jedné straně
a urbánním rozvojem ohroženou kvalitou
životního prostředí na straně druhé. Vy-
cházelo se z postulátu, že v zájmu dosažení
trvale udržitelné rovnováhy mezi oběma je
nutné, aby obě oblasti byly řešeny vzájemně
a provázaně. Je to velmi obtížné ve světě,
kde panuje značná nerovnováha mezi kon-
centrací populace a přírodními zdroji. Si-
tuaci ovlivňuje rozdílná úroveň ekonomick-
ého rozvoje a urbanizace, zhoršuje ji vysoká
porodnost v určitých částech světa a stárnutí
populace v jiných, rostoucí míra chudoby,
nezaměstnanosti, hladu a nemocí, bezdo-
movectví. Proto se mezi odborníky objevuje
názor, že dosud nebylo vykonáno mnoho
pro odvrácení těchto negativních tendencí.
Z tohoto důvodu tematika sympozia byla
široká, zahrnující etické otázky, trvale
udržitelný rozvoj, ekonomické aspekty,
problémy konzervace a kulturního dědictví,
kulturní problematiku, politiku a regulaci,
výchovu a vzdělávání i případové studie. 
Cíl třetího mezinárodního symposia bylo
diskutovat metody a cesty řešení konfliktu

mezi rychlým růstem měst, urbanistickým
plánováním a aktivitami upravujícími život-
ní prostředí.. Analyzovaly se nezbytné
potřeby rozvoje se zaměřením na plánovací
strategii a metody, které by redukovaly neg-
ativní dopad na životní prostředí. Účastníky
byli ti všichni, kteří řeší v nejširším kontextu
problémy urbanistického rozvoje a prob-
lematiku životního prostředí v urbanizo-
vaných oblastech. To znamená vedoucí pra-
covníci státních a polostátních organizací,
nevládních organizací, odborní pracovníci
pracující ve zmíněných oblastech a aka-
demická obec. Symposium bylo určeno
delegátům  různých disciplín jako je urbanis-
mus, architektura, regionální plánování,
strategické plánování, municipální ekonomi-
ka, stavební inženýrství, dopravní in-
ženýrství, zahradní architektura a tvorba
krajiny, obchodování a management s
pozemky i zpracování odpadů. Akademický
program, který řídila Dr. Riana Stoneová,
sestával z těchto témat:
• etika a filozofie životního prostředí,
• urbanistický rozvoj a životní prostředí,
• právo životního prostředí,
• obchodní aktivity a životní prostředí,
• městské komunity a jejich životní prostředí,
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• hranice v souvislosti s životním prostředím,
• trvale udržitelný rozvoj měst,
• výchova k péči o životní prostředí,
• mezinárodní konkurence a soutěž regionů

a životní prostředí,
• městský odpad a jeho zpracování,
• politika a životní prostředí,
• lokální agenda 21,
• voda a životní prostředí ve městech,
• městská infrastruktura a životní prostředí,
• klimatické vlivy na životní prostředí města,
• životní prostředí budoucích generací ve

městech,
• získávání energie a ekologické zdroje,
• teorie a procedury životního prostředí.

Bylo konstatováno, že urbanistické
plánování i řízení a udržení kvality životního
prostředí je kritickým faktorem v moderním
světě. Nedostatek proaktivního plánování a kon-
troly znamená často vytváření podmínek k ur-
bánní degradaci. Je nezbytné zahrnout lokální
komunity a zainteresované strany do moni-
torování a kontroly procesů ovlivňujících životní
prostředí měst. Během 90. let se dramaticky
změnily názory na vztah urbanistického rozvoje

a životního prostředí. V době summitu země v
Rio de Janeiro v roce 1992 bylo všeobecně  při-
jato, že životní prostředí a urbanistický rozvoj se
musí rozvíjet v rovnováze, jinými slovy směrem
k trvale udržitelnému rozvoji. Dále na urbani-
stickém summitu v Istanbulu v roce 1996 (Habi-
tat II.) vlády jednotlivých zemí podtrhly důleži-
tost lidských sídel ve světle této nové
perspektivy. Tak se stalo, že východiska a před-
stavy o optimálním ekonomickém a městském
rozvoji se změnily. To a zkušenosti s
prosazováním v jednotlivých zemích vedly k
myšlence, že omezené kapacity koordinace a
řízení a ne nedostatek technologie a kapitálu, je
všeobecně klíčovou bariérou k dosažení trvale
udržitelného rozvoje a že změny přístupu v
politice a řízení jsou nezbytné. Rozšíření těchto
nových myšlenek vytvořilo novou spolupráci při
rozvoji měst a nová paradigmata urbanistického
rozvoje, která vedla k využití zdrojů na základě
partnerství a participace a kolektivního sdílení
vyspělého Know-How. 

Symposium ukázalo, co vše musí být
uděláno na mezinárodní, státní, regionální
a městské úrovni k dosažení trvale udržitel-

ného rozvoje měst. Mnohé z příspěvků
ukázaly inovativní přístupy z různých zemí
světa. Zejména se věnovaly redukci a
zmírnění kombinovaných dopadů na životní
prostředí jako je hluk, zápach, toxické a
rakovinu produkující znečištění vzduchu z in-
dividuální dopravy i jiných zdrojů, nebezpečí
požáru a explozí a znečištění vody. Další zají-
mavé referáty popsaly a diskutovaly
zkušenosti s holandským integrovaným
zónováním - inovativním přístupem k
mapování některých environmentálních
zátěží ve městě na základě redukce zátěže v
místě zdroje a regulováním rozvoje v
místech, která jsou zasažena. 

Některé přístupy a úspěšné realizace
v Jižní Africe byly demonstrovány přímo na
místě během kongresových studijních cest
(Pretoria, Johannesburg, Kapské Město). Kon-
ference byla velice přínosná jak pro praktiky v
oblasti urbanismu, tak pro akademiky a stu-
denty. Příští sympozium IUPEA - Internation-
al Urban Planning and Environment Associa-
tion se bude konat v Jeruzalémě.

Karel Schmeidler

NOVÉ VYDÁNÍ PŘÍRUČKY "LIMITY VYUŽITÍ ÚZEMÍ 
- CELOSTÁTNĚ PLATNÉ LIMITY"

Ústav územního rozvoje Brno vydal
v roce 1995 příručku "Limity využití území
- celostátně platné limity". Tato příručka vy-
cházela  z potřeby poskytnout především
veřejné správě a samosprávě, ale také pro-
jektantům, užitečné podklady pro jejich prá-
ci při zpracovávání, pořizování a schval-
ování územně plánovací dokumentace
a územ- ně plánovacích podkladů. O jejím
vydání jsme podrobně informovali ve 4.
čísle z roku 1997 časopisu "Územní rozvoj."

Jejím účelem bylo usnadnit  účastníkům
procesu územního plánování orientaci v roz-
sáhlé řadě obecně platných právních před-
pisů a norem, regulujících využití území,
a poskytnout tak podklad pro věcné a rych-

lé zjištění omezení, která z předpisů vyplý-
vají.

Vzhledem k tomu, že byl v loňském
roce novelizován stavební zákon a vydány
jeho nové prováděcí vyhlášky, ve kterých je
význam limitů ještě zdůrazněn, bylo nutné
na tyto změny reagovat. A to i proto, že
v průběhu čtyř let, kdy je příručka v užívání
zejména u stavebních úřadů, referátů re-
gionálního rozvoje okresních úřadů i něk-
terých projekčních kanceláří, bylo k původ-
ní příručce vydáno celkem 10 dodatků,
takže se stávala nepřehlednou. Z těchto
důvodů se rozhodl Ústav  územního rozvoje
po dohodě s Ministerstvem pro místní rozvoj
vydat celkově přepracované nové vydání

příručky. Využita zde bude v určitých speci-
fických oblastech řada konzultací s pracov-
níky příslušných rezortů a  speciálních
orgánů a organizací, i některé další náměty
ze strany dosavadních praktických uživatelů
této příručky. Provedeny pak budou i něk-
teré změny z hlediska obsahu a technické
úpravy. Zůstane zachována dosavadní
"otevřená forma " příručky, tj. volné listy
pro jednotlivé limity, a jejich aktualizace
limitů formou dodatků.

Tuto novelizovanou příručku vydá Ústav
územního rozvoje ve 3. čtvrtletí 1999. 

Vladimír Hyvnar

PLÁN ROZVOJE VENKOVA ČESKÉ REPUBLIKY NA LÉTA 2000-2006
RECENZE

Česká republika se jako kandidátská
země na členství v Evropské unii může
ucházet již nyní o udělení některých podpor
ze strukturálních fondů Unie. Takovým je
např. fond SAPARD (Special Accession

Programme for Agriculture and Rural
Development) na podporu zemědělství a
rozvoje venkova. Česká republika se bude o
tuto podporu ucházet. Dva svazky statistick-
ých dokladů a analýzy zpracované Ter-

planem pro Ministerstvo pro místní rozvoj
jsou výchozími podklady pro zpracování
souhrnné zprávy, která bude předložena EU.
Prvý svazek je Analýza venkovského pros-
toru České republiky s tabulkovou částí a




